
بالاخره واردات برنج 

ميترا شهبازي
   گزارش2

ممنوع شد. تصميمي 
كه قرار بود مسئولان 
آن را پيش از شروع فصل برداشت بگيرند تا واردات 
بي رويه ضربه اي به كشاورزان نزند. با اين حال وقفه 
طولان�ي در اع�ام اي�ن ممنوعيت، بس�ياري از 
شاليزارهاي استان هاي شمالي از جمله گيان را 
خشك كرده اس�ت. به طوري كه نماينده مردم 
رشت در مجلس، از تغيير كاربري 50 هزار هكتاري 
شاليزارهاي رش�ت در اثر واردات بي رويه برنج 
مي گوي�د. البته مش�كل به همينج�ا هم ختم 
نمي شود، چراكه در اين چند ماه اخير به قدري 
برنج وارد كشور شده است كه تا مدت ها بازار اين 
محصول در كش�ور راكد باقي مي ماند. نماينده 
مردم قائمشهر در مجلس نيز با تأييد موارد فوق، 
معتقد است حالا كه بازار اشباع شده ممنوعيت 
واردات فايده اي ن�دارد و اين اقدام تنها التيامي 
براي التهابات رواني كشاورزان است. با اين تفاسير 
دور از انتظار نيست كه شاليزارهاي استان هاي 
ش�مالي هكت�ار هكتار تغيي�ر كارب�ري دهند. 

    
شاليزارهاي استان  هاي شمالي تغيير كاربري داده 
مي شود و اين اقدام كشاورزان دليلي جز بي توجهي 
دولتمردان به ضرورت ممنوعيت واردات به موقع 
برنج ندارد. تصميمي كه اگ��ر در زمان خود گرفته 
مي شد، نماينده مردم رشت در مجلس از كاهش 
۵۰ هزار هكتاري زمين هاي كشاورزي اين استان 
خبر نمي داد. معضلي كه قرار نيست سايه آن به اين 
زودي ها از سر استان هاي شمالي كنار رود و با اين 
وضعيت كه بازار برنج اشباع شده است، حالا حالاها 
بايد تغيي��رات كاربري بزرگي را دي��د.  در اين باره 

نماينده مردم قائمشهر در مجلس شوراي اسلامي 
به خبرنگار »جوان« مي گويد: »اين اقدام مسئولان 
تنها جنبه يك ش��وك رواني بزرگ را دارد، چراكه 
بازار برنج با واردات بيش از حد ب��راي مدت زمان 
بسياري اشباع باقي خواهد ماند.« عبدالله رضيان 
با اشاره به اينكه با اين ش��رايط بازار حتي واردات 
برنج هم ديگر صرفه اقتصادي ن��دارد، مي افزايد: 
»در حال حاضر كش��اورزان استان هاي شمالي به 
خصوص مازندراني ها با مشكلاتي جدي براي عرضه 
محصولاتشان روبه رو شده اند؛ مسئله اي كه جز ضرر 
براي آنها چيزي ندارد و همه اينها به خاطر تصميمات 
غيركارشناسانه مسئولان است.« وي ضمن اشاره به 
اينكه ممنوعيت برنج يك حركت نمادين اس��ت، 
ادامه مي دهد:»دولتم��ردان با اين اقدام تنها قصد 

كاهش التهابات رواني بازار را دارند و اين ممنوعيت 
عملًا تأثير مثبتي بر توليد داخلي ندارد. از اين رو 
تغيير كاربري بخش وسيعي از زمين هاي كشاورزي 

استان هاي شمالي دور از انتظار نيست.«
   قيمت برنج بهانه اي براي افزايش واردات

نكته قابل توجهي كه مس��ئولان تاكنون واردات 
برنج را ممنوع اعلام نمي كردند و نتيجه آن تغيير 
كاربري ش��ده اس��ت، گراني قيمت برنج است. در 
اين رابطه نماينده مردم رشت در مجلس شوراي 
اس��لامي مي گويد: »كيفيت برنج ه��اي ايراني با 
يكديگر متفاوت است؛ چراكه برنج محصولي است 
كه ش��رايط آب و هوايي، ش��رايط باتلاقي زمين و 
شرايط كوددهي مي تواند در كيفيت آن بسيار اثر 
داشته باشد. بنابراين نمي توان به هيچ وجه گراني 

برنج درجه يك را دليلي براي نياز ب��ه واردات اين 
محصول دانس��ت.« جبار كوچكي نژاد با اشاره به 
اينكه گراني برنج بهانه اي بود تا مسئولان واردات 
اين محصول را ادامه دهن��د، مي افزايد: »دولت به 
سادگي مي توانست با سياس��ت گذاري مناسب و 
اتخاذ تصميمات و تدابير حمايتي به كش��اورزان 
كمك كند تا قيمت اين محص��ول كاهش يابد. از 
جمله سياست گذاري هاي مناسبي كه مي توانست 
اعمال كند نيز مي توان به تخصيص يارانه يا قرار دادن 

تعرفه وارداتي اشاره كرد.«
   تغيير كاربري نتيجه زحمت شاليكاران

با اين حال هيچ كدام از اين راه هاي س��اده اعمال 
نشد تا كشاورزان متضرر شدند و واردات برنج ادامه 
يافت. حالا هم كه واردات ممنوع اعلام شده، بازاري 
براي فروش محصولات داخلي نيست. علاوه بر اين 
حتي در سلامت برنج هاي وارداتي هم هنوز شبهات 
زيادي وجود دارد. در اين باره كوچكي نژاد، نماينده 
مردم رشت در مجلس مي گويد: »عمر كيفي برنج در 
حدود دو سال است و اين در حالي است كه بسياري 
از برنج هاي خارجي همچون تايلندي و اروگوئه اي 
كه وارد كشور مي شوند، برنج هايي هستند كه به 
وسيله مواد شيميايي نگهداري مي شود و مشخص 
است كه اين نوع برنج ها آلوده هستند، بنابراين با 
توزيع اين نوع برنج ها، به طور مس��تقيم سلامت 
ش��هروندان هدف قرار مي گيرد.« با اين تفاسير نه 
برنج  هاي وارداتي سالم هستند و نه با اين شرايط 
سياست گذاري هاي مس��ئولان به زودي اثري از 
شاليزارهاي استان هاي شمالي باقي مي ماند. از اين 
رو دور از انتظار نيست كه دير يا زود شاليزارها جاي 
خود را به برج هاي تفريحي بدهند و ديگر خبري از 

عطر خوش برنج مزارع شمالي ها نباشد.

  فارس: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري فارس از 
مرمت بخش هايي از مجموعه تاريخي- فرهنگي حافظيه خبر داد.  مصيب 
اميري گفت: مرمت در قسمت هاي استحكام بخشي نماهاي طرفين ايوان، 
پاكسازي و بازپيرايي تمامي در و پنجره هاي چوبي و همچنين تعميرات 
موضعي مجموعه در محل هاي مورد نياز، در دست اجرا مي باشد.   به گفته 
وي، اعتبار تخصيص يافته براي مرمت اين مجموعه از محل اعتبارات ملي 

و رقمي بالغ بر 7۰۰ ميليون ريال است. 
  گلستان: سرپرست اداره كل راه و شهرسازي استان گلستان از بهسازي 

و آس��فالت 27كيلومتر از راه هاي روستايي 
استان گلستان در ابتداي سالجاري خبر داد.  
حسين محبوبي گفت: به رغم محدوديت هاي 
اعتباري و عدم تخصي��ص به موقع منابع به 
پروژه هاي بخش راه، از ابتداي س��الجاري تا 
كنون عمليات احداث 27 كيلومتر از راه هاي 
روستايي استان با هزينه اي معادل 7۰ ميليارد 

ريال از محل اعتبارات ملي و استاني به پايان رسيده است. 
  آذربايجان شرقي: معاون فرهنگي - اجتماعي شهرداري تبريز از برگزاري 
دوره هاي مس��تمر آموزشي در مراكز فرهنگي ش��هرداري و استقبال خوب 
شهروندان از آن خبر داد.  حجت الاس��لام احمد حميدي گفت:كارگاه ها و 
كلاس هاي آموزشي در بيش از 1۰۰رشته مختلف چون مباحث قرآني، مباحث 
شهروندي، عكاسي، سرود، نقاش��ي، توليد انيميشين، خبرنگاري، هنرهاي 
تجسمي، بازي هاي كامپيوتري، بازهاي بومي- محلي، ورزشي، روانشناسي 
و مشاوره، بهداشت و سلامت، كارآفريني، مهارت هاي زندگي و پيشگيري از 

اعتياد در مراكز فرهنگي شهرداري تبريز در طول سال در جريان هستند. 
  خراسان رضوي: نونگاره هنرمند خراساني به گنجينه هنرهاي تجسمي 
موزه آستان قدس رضوي اهدا شد. مسئول گنجينه هنرهاي تجسمي موزه 
آستان قدس رضوي اظهار داش��ت: »مهدي فرخي«، از نقاشان معاصر، 
تاكنون حدود 1۰ اثر از آثار ارزشمند خود را از جمله »اجابت« با موضوع 
حضرت رضا)ع(، »بانوي عاش��ورا« با موضوع حضرت زينب)س(، »خون 
عزت« با موضوع عاش��ورا و حضرت ابالفضل)ع( و »معص��وم« با موضوع 
حضرت زهرا)س(، به موزه آستان قدس رضوي اهدا كرده است كه برخي 
از آنها در معرض نمايش قرار دارد و به تازگي نيز اثر ديگري را با نام »سرور 

نقاره ها« به موزه آستان قدس رضوي اهدا كرده است.«
  البرز: مديركل بهزيستي استان البرز از اجراي طرح نهال حامي براي 
توسعه اشتغالزايي مددجويان بهزيستي و جلب و جذب مشاركت هاي 
مردمي در استان خبر داد.  داريوش بيات نژاد گفت: در اين راستا اداره كل 
بهزيستي استان البرز با برگزاري طرح نوين مسابقه همت عالي گامي مهم 
در اين راستا برداشت.  وي با تأكيد بر اينكه اين مسابقه شامل ۳۰ سؤال 
است كه بيانگر فعاليت هاي اساسي سازمان بهزيستي و همچنين روند 
تعاملات با عموم مردم و خيرين اس��ت، افزود: هزينه هر كارت مسابقه 
1۰۰هزار ريال است كه در راستاي توانمندسازي مددجويان در بخش هاي 

اشتغال، مسكن، درمان، معيشت و جهيزيه هزينه مي شود. 
  اردبيل: نخستين جشنواره عسل 1۹ مرداد ماه در مشگين شهر برگزار 
مي شود.  معاون بهبود توليدات دامي س��ازمان جهاد كشاورزي استان 
اردبيل گفت: هدف از برگزاري جشنواره عسل حمايت از توليد اين محصول 
ارزشمند و نهادينه كردن مصرف عسل در فرهنگ غذايي است كه به مدت 
چهار روز در قالب نمايشگاه در محل بقعه تاريخي شيخ حيدر مشگين شهر 
در 1۹ مرداد ماه برگزار مي شود و به مدت چهار روز ادامه مي يابد.  بهلول 
تكلوي ادامه داد: تمامي تشكل ها، اتحاديه ها و بخش هاي خصوصي كه در 

زمينه صنايع تبديلي اين محصول فعال هستند حضور خواهند داشت.

سرازير شدن پساب هاي حاصل از فاضلاب هاي 
خانگي و صنعت��ي به خلي��ج ف��ارس در حدود 
7۰۰ليتر در ثانيه طي ماه هاي اخير بار ديگر زنگ 
هشدار بحراني ش��دن وضعيت آلودگي آب هاي 
جنوبي كشوررا به صدا درآورد. موضوعي كه انتظار 
مي رفت با توجه به بروز پديده بي آبي در كشور و 
لزوم بازگرداندن فاضلاب ها ب��ه چرخه حيات با 
اس��تفاده از سيس��تم تصفيه، به طور جدي تري 
مورد توجه قرار بگيرد. متأسفانه در نتيجه ضعف 
مديريت پسماند ها آب درياهاي جنوب و به ويژه 
خليج ف��ارس به رغ��م ظرفي��ت خودپالايي آب 
درياهاي اين مناطق، آلودگ��ي ميكروبي درياها 
روبه افزايش است و س��لامت محيط زيست را به 

طور جدي نشانه گرفته است. 
در حالي كه ضياءالدين الماس��ي مديركل دفتر 
آلودگي ه��اي دريايي س��ازمان محيط زيس��ت 
مدعي اس��ت در س��ال هاي اخي��ر در خصوص 

ورود فاضلاب هاي ش��هري و صنعتي به بس��تر 
درياه��ا، ضواب��ط و دس��تورالعمل هاي تدوين و 
اجراي برنامه مدون پايش هم در دستور كار اين 
سازمان قرار گرفته است اما گزارشات اخير نشان 
مي دهد به دليل تعلل س��ازمان محيط زيس��ت 
براي توسعه شبكه جمع آوري ، تصفيه فاضلاب 
و همكاري نكردن وزارت ني��رو به عنوان مجري 
طرح، متأسفانه ميزان آلودگي ميكروبي درياها به 
ويژه در خطه جنوب كشور روبه افزايش است. در 
اين ميان بحث آلايندگي پساب هاي پتروشيمي 
و صنعت نيش��كر خوزس��تان به عن��وان يكي از 
مهم ترين آلاينده هاي آب هاي جنوبي كشور نيز 

همچنان مغفول مانده است. 
   تالاب شادگان قرباني فعاليت بي ضابطه

صنعت نيشكر خوزس��تان سال هاست به عنوان 
يكي از عوامل آلاينده آب، خاك و هواي اس��تان 
خوزس��تان محس��وب مي ش��ود و ح��الا مدتي 

اس��ت كارشناس��ان و فعالان محيط زيست در 
آس��يب هاي ناشي از ورود مس��تقيم پساب هاي 
نيشكر و پتروشيمي خوزس��تان به دريا هشدار 
مي دهند! موضوع مهمي كه به رغم تخريب گري 
غيرقابل جبرانش در مقايسه با ديگر عوامل كمتر 
به آن توجه مي شود.  شهرستان شادگان به دليل 
قرارگرفتن در پايين دس��ت استان خوزستان به 
مقصد فاضلاب ها و پسماندهاي شهرهاي مختلف 
استان تبديل ش��ده اس��ت. علاوه بر پساب هاي 
زراعي اهواز ك��ه از طرق نهر مال��ح وارد تالاب و 
زمين هاي زراعي شادگان مي شود، پساب صنعتي 
فولاد خوزس��تان، پس��اب هاي زراع��ي بهبهان، 
رامهرمز و  رامشير هم بدون اينكه تصفيه شوند به 
رودخانه جراحي و تالاب شادگان مي ريزند. در اين 
ميان اما پساب هاي نيشكر و پتروشيمي حكم تير 
خلاص براي آخرين ذرات حيات تالاب بين المللي 
ش��ادگان را ايفا مي كنند.  نماينده ش��ادگان در 

مجلس ش��وراي اس��لامي با تأييد اين موضوع و 
با هش��دار نس��بت به آسيب هاي ناش��ي از ورود 
مستقيم پساب هاي نيشكر و پتروشيمي به دريا 
وتالاب ش��ادگان مي گويد: بي ترديد اين خطري 
است كه مسئولان بايد با سرعت براي آن تصميم 
بگيرند و راه حلي پي��دا كنند چراكه اين وضعيت 
حاد ب��وده و بايد به صورت ويژه بدان رس��يدگي 
ش��ود.  مجيد ناصري نژاد مي افزايد: اين در حالي 
است كه متأسفانه به رغم اهميت موضوع، براي 
مقابله با ورود پساب به تالاب شادگان و منابع آبي 
خوزستان بودجه لازم اختصاص داده نشده و در 
مقاطعي هم اگر اقداماتي انجام شده با روند كندي 
صورت گرفته و در نهايت نيز متوقف شده است. 

وي با انتقاد از عملكرد س��ازمان حفاظت محيط 
زيست در زمينه تالاب شادگان مي گويد: در حال 
حاضر آب تالاب شادگان را تنها پساب شور نيشكر 
تشكيل مي دهد و فاجعه بسيار دردناكي در تالاب 
رقم خورده است.  ناگفته نماند سال هاست كه از 
بحث جرايم دادگس��تري و آلودگي هاي شركت 
توسعه نيشكر مي گذرد، موضوعي كه البته هيچ 
وقت ش��ركت مذكور مس��ئوليت آن را بر عهده 
نگرفته است، اما به دلايل نامشخص هنوز برخورد 

لازم از طرف مراجع ذي صلاح انجام نمي گيرد. 
   پساب هاي نيشكر دست كم گرفته مي شود! 
اگرچه طرح احداث هفت واحد كش��ت و صنعت 
و ايجاد ۸۰ هزار هكتار مزرعه نيش��كر در جنوب 
خوزستان در دهه ۶۰ طرح ريزي شد اما طي يك 
دهه اخير بارها اعلام ش��ده در اين طرح نه تنها 
آثار سوءاجتماعي تخريب روس��تاها بلكه اثرات 
زيس��ت محيطي آن در نظ��ر گرفته نش��ده و هر 
روز وسعت بيشتري از محيط زيست خوزستان 
با پس��اب هاي آلاينده اين صنعت نابود مي شود. 
پساب شور مزارع نيشكر اين روزها امان رودخانه 
كارون، تالاب بين المللي شادگان، هورالعظيم و 

اراضي خرمشهر را بريده است. 
ط��ي دو دهه اخير صنعت نيش��كر هميش��ه در 
خوزستان خبرساز بوده است. يك روز با دودهاي 
مزارع و س��بز ناميدن اين صنع��ت، روزي ديگر 
با كاه��ش كيفي��ت آب و روزي ديگ��ر با معضل 
زيس��ت محيطي و حالا هم با ش��ور ك��ردن آب 
تالاب ها نابودي اين اكوسيستم را رقم زده است. 
متأسفانه با وجود همه انتقادات منتقدان به تبعات 
و پيامدهاي زيست محيطي و اجتماعي نيشكر در 
خوزستان، اما تبعات زيست محيطي و اجتماعي 
اين طرح با گذشت زمان گسترش و عمق بيشتري 
پيدا كرده و به رغم ميزان تخريب اين پساب ها و 
اثرات بسيار بر محيط زيست استان بنا به دلايل 
نامعلومي كمتر مورد توجه مس��ئولان كش��ور و 
دولت قرار مي گي��رد.  موضوعي ك��ه بارها مورد 
توجه نمايندگان خوزستان قرار گرفته و چندي 
پيش جواد كاظم نسب الباجي نماينده مردم اهواز 
در مجلس شوراي اسلامي نيز با اظهاراتي مبني 
بر اينكه تمام آلايندگي هاي خوزس��تان از سوي 
مس��ئولان حفاظت محيط زيست اس��تان ذكر 
مي شود ولي از آلودگي ناش��ي از صنايع نيشكر 
يادي نمي ش��ود! بر بي توجهي عمدي مسئولان 

مربوطه به اين مورد مهر تأييد زد. 

i ran@javanOnl ine. i r11 | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 5159پنج ش��نبه 19 مرداد 1396 | 17 ذي القعده 1438 |

 تير خلاص پساب هاي نيشكر و پتروشيمي
به حيات تالاب شادگان

 در حال حاضر مديريت نكردن پساب ها و فاضاب هاي شهري و صنعتي در نواحي جنوب كشور
 و ورود آنها به دريا از مهم ترين عوامل آلايندگي منابع آبي جنوب است

واردات برنج عامل تغيير كاربري 50 هزار هكتار شاليزار شمال
 نماينده مردم قائمشهر در مجلس به »جوان« گفت: 

ممنوعيت واردات برنج بعد از اشباع بازار براي التيام التهابات رواني تجار و كشاورزان انجام شده است و عماً نتيجه اي ندارد!

چندي پيش بحث آلودگي خليج فارس با پس�اب هاي صنعتي اس�تان 
هرمزگان مطرح شد و حالا دوباره پرونده آلايندگي پساب هاي نيشكر 
و پتروشيمي و سرازير شدن آنها به بستر آب هاي جنوبي كشور و اثرات 
س�وء اقتصادي و اجتماعي آن خبرس�از شده اس�ت. ورود ميزان قابل 

توجهي از پساب صنعت نيشكر خوزستان به خليج فارس و تالاب هاي 
استان در حالي ناديده گرفته مي ش�ود كه اين عامل در كنار آلايندگي 
خليج فارس، از س�وي كارشناس�ان محيط زيس�ت يكي از مهم ترين 
عوامل نابودي تالاب بين المللي هورالعظيم و شادگان عنوان شده است. 

محمدرضا هاديلومحمدرضا سوري

مريم احمدي 
   گزارش يك

 امكان اهداي سلول هاي بنيادي 
در سيستان وبلوچستان فراهم شد

امكان اهداي سلول هاي بنيادي در     سيستان و بلوچستان
س�ازمان انتق�ال خون سيس�تان و 
بلوچستان فراهم ش�ده و افراد بالاي 18 سال مي توانند اهدا كننده 

سلول بنيادي خون باشند. 
 سهيلا خسروي، مدير كل سازمان انتقال خون سيستان و بلوچستان با اعلام 
اين خبر گفت: با توجه به بافت قوميتي استان و كمبود تشابه ژنتيكي در 
سطح كشور، موضوع پذيرش اهدا كنندگاني كه تمايل به اهداي سلول هاي 
بنيادي دارند در سازمان انتقال خون استان آغاز شد.  وي افزود: با اهداي 
سلول هاي بنيادي درمان بيماري هايي چون سرطان خون و بيماري هاي 
لاعلاجي كه نيازمند تزريق س��لول هاي بنيادي هستند، فراهم مي شود.  
خسروي با بيان اينكه از دي ماه سال قبل تا كنون ۶۰ نفر براي اهداي سلول 
بنيادي ثبت نام كرده اند، گفت: براي اينكه حضوري فعال در بانك اطلاعات 
سلول هاي بنيادي كشور داشته باشيم، بايد ۶۰۰ اهداكننده سلول بنيادي 
داشته باشيم.  وي گفت: سلول بنيادي مادر تمام سلول هاست و توانايي 
تبديل به تمام سلول هاي بدن را دارد. اين سلول ها توانايي خود و تمايز به 
انواع سلول ها از جمله سلول هاي خوني، قلبي، عصبي و غضروفي را دارند. 
همچنين در بازس��ازي و ترميم بافت هاي مختلف بدن به دنبال آسيب و 
جراحت مؤثر بوده و مي توانند به درون بافت هاي آسيب ديده اي كه بخش 
عمده سلول هاي آنها از بين رفته است، پيوند زده  و جايگزين سلول هاي 

آسيب ديده شوند و به ترميم و رفع نقص در آن بافت بپردازند.

 اجراي طرح شوراي محله اسلامي 
در 9منطقه سمنان

   سمنان معاون فرهنگي سپاه قائم آل محمد)عج( 
استان سمنان گفت: طرح شوراي محله 
اسلامي پس از آغاز به كار، اكنون به 9 محله گسترش پيدا كرده است. 
مرتضي عبداللهي درباره كارهاي سپاه در قالب طرح شوراي محله اسلامي 
افزود: اين طرح از سه سال پيش در چهار شهر گرمسار، سمنان، دامغان و 
شاهرود اجرايي شد و اكنون سرخه و مهديشهر نيز هر كدام در يك منطقه 
داراي شوراي محله اسلامي هستند.  وي با بيان اينكه طرح محله اسلامي 
در 4۰۰ نقطه از كش��ور در حال اجراس��ت، اضافه كرد: پارسال شهرك 
سرداران شهيد س��منان در محله ابوذر به عنوان يكي از محله هاي برتر 
كشور شناخته شد و امسال شهرك شهيد بهشتي شاهرود هم مي تواند 
يكي از محله هاي نمونه كشوري باشد.  معاون فرهنگي سپاه استان سمنان 
گفت: مردم هر محله با مشكلات گوناگوني چون اعتياد، طلاق، بيكاري و 
بسياري از آسيب هاي اجتماعي دست به گريبان هستند كه بايد نسبت به 
رفع آنها تلاش كرد.  عبداللهي اضافه كرد: براي نمونه در شهرك سرداران 
شهيد سمنان 4 هزار متر مربع از بافت فرسوده با مشاركت مردم تخريب 
شد؛ كاري كه شايد شهرداري به تنهايي نمي توانست آن را انجام دهد.  وي 
افزود: در اجراي اين طرح بايد ابتدا توجه مسئولان به چنين مناطقي جلب 
مي شد، چراكه مي دانستيم اگر اين ضعف ها و محروميت ها به خوبي به آنان 

معرفي شود، خودشان وارد عمل خواهند شد. 

مديرعام�ل س�ازمان منطق�ه وي�ژه اقتصادي 
انرژي پ�ارس از افزايش 2برابري تولي�د گاز در 
ميدان مش�ترك گاز پ�ارس جنوبي خب�ر داد. 
مهدي يوسفي گفت: سال ۹2 ظرفيت توليد گاز ايران 
از ميدان پارس جنوبي 27۰ ميليون مترمكعب در روز 

بود كه اكنون ظرفيت توليد بيش از دو برابر ش��ده 
است و با كش��ور قطر در برداشت از ميدان مشترك 
برابر هس��تيم.  وي به بهبود توليد ديگر محصولات 
اش��اره كرد و افزود: در زمينه ص��ادرات محصولات 
پتروشيمي و ميعانات گازي از ميزان 17 ميليون تن 

در سال ۹2 به ۳4 ميليون تن در سال ۹۶ رسيديم.  
يوسفي تصريح كرد: در كنار شاخص هاي توليد نگاه 
ويژه اي نيز به مسئوليت هاي اجتماعي خود داشته ايم 
كه مي توان به حمايت از ورزش، فرهنگ، هنر، علم و 
آموزش و. . . در استان بوشهر اشاره كرد.  مديرعامل 

منطقه ويژه اقتص��ادي انرژي پارس اف��زود: بهبود 
وضعيت اشتغال نيروهاي بومي، توسعه زيرساخت ها، 
برگزاري كلاس هاي كنكور و طرح تقويت بنيه علمي، 
حمايت از هنرمندان و ورزشكاران و رسانه ها از ديگر 

اقدامات مهم در پارس جنوبي بوده است. 

ظرفيت توليد در پارس جنوبي 2 برابر شده است
    بوشهر

 محصولات پرطرفدار كشاورزي اردبيل 
در انتظار برند سازي 

آب و هواي مناس�ب موجب ش�ده ت�ا اردبيل هم�واره از مهم ترين 
قطب هاي كشاورزي در كشور به شمار آيد به طوري كه محصولات 
توليدي منطقه عاوه بر كشور در خارج از مرزها نيز طرفداران بسياري 
داشته باشد.  با تمام اين مزايا، نبود برند سازي براي اين محصولات 
س�بب ش�ده تا خيلي ها ندانند كه اين محصول با كيفيت متعلق به 
استان اردبيل اس�ت.  نبود اين اصل مهم موجب شد تا روز گذشته 
مشاور رئيس س�ازمان جهاد كشاورزي اس�تان اردبيل اعام كند: 
»براي تقويت توليد و صادرات 10 محصول اس�تراتژيك كشاورزي 
استان اردبيل، مقدمات اجرايي برند سازي در حال آماده شدن است.«

    
هم اكنون 44 درصد از اراضي اس��تان اردبيل داراي كاربري كش��اورزي 
است كه اين ميزان 1/۹ درصد مس��احت كل كشور را تشكيل مي دهد. 
اين مهم موجب شده تا حدود ۳/4 ميليون تن انواع محصولات كشاورزي 
سالانه در اين استان توليد مي شود كه اين ميزان چهار درصد كل توليدات 
داخلي كشور است.  اين ويژگي سبب شده تا در حال حاضر 1۰ محصول 
مهم آن داراي برترين رتبه ها از لحاظ كيفيت باشند.  رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي استان اردبيل در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »كيفيت و 
كميت بالاي توليد 12محصول مهم كشاورزي در اين استان موجب شده 
تا در حال حاضر رتبه  آنها در ميان مناطق مختلف زير 1۰ باشد.« عديل 
سروي مي افزايد: »چغندر قند، گندم، جو، ذرت، سيب زميني و پياز، عدس 
و برخي از انواع حبوبات در كنار محصولات باغي همچون سيب و عسل اين 
استان  را به يكي از قطب هاي توليدات مهم و باكيفيت توليد محصولات 
كشاورزي تبديل كرده اس��ت.« اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: 
»علاوه بر رتبه برتر در اين زمينه، هم اكنون انواع بذر مورد نياز كشاورزي با 
بالاترين كيفيت در استان توليد مي شود كه اين مهم اردبيل را به مهم ترين 
توليد كننده در اين زمينه تبديل كرده است.« به گفته وي، در حال حاضر 
شرايط مناسب براي كشاورزي و ايجاد اشتغال در اين زمينه موجب شده 
تا بسياري از علاقه مندان در ش��اخه هاي مختلف كشاورزي مشغول به 
كار شوند و بتوانند براي خود و خانواده هايشان درآمد پايداري ايجاد كنند. 
   توليد سالانه 4/5 ميليون تن محصولات كشاورزي در اردبيل

طبق آمارهاي سازمان جهاد كش��اورزي اردبيل، اين استان با دارا بودن 
7۸۰ هزار هكتار زمين قابل كشت براي انواع محصولات كشاورزي كه از 
اين مقدار 2۳۵ هزار هكتار ويژه كشت آبي است و ۵4۵ هزار هكتار ديگر 
نيز به صورت ديم كشت مي شود، يكي از مهم ترين قطب هاي كشاورزي 
كشور به شمار مي رود.  رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل در 
اين خصوص مي گويد: »تنوع و بالا بودن كيفيت محصولات كشاورزي در 
استان موجب شده تا در حال حاضر اردبيل با دارا بودن 4/4 درصد اراضي 
زراعي كشور رتبه اول را درتوليد عدس، رتبه دوم را در توليد سيب زميني، 
رتبه س��وم را در توليد دانه هاي روغني و رتبه چهارم كش��ور را در توليد 
محصول پنبه داشته باشد.« وي با اشاره به توليد 4/۵ ميليون تن محصولات 
متنوع كشاورزي در استان ادامه مي دهد: »اين ميزان توليد ظرف دو سال 
آينده به بيش از 7/۵ ميليون تن خواهد رسيد كه ارزش افزوده اي بيش از 4 

هزار ميليارد تومان رقم فعلي خواهد داشت.«
    نياز به برند سازي 

با وجود كيفيت بالاي محصولات كشاورزي كه در اردبيل توليد مي شود، 
مي توان به عنوان نمونه به عس��ل و س��يب زميني اش��اره كرد، اما نبود 
برند مختص به اين استان موجب ش��ده تا اين دو محصول در كنار ساير 
محصولات به صورت خام و به نام ساير استان ها يا كشورهاي ديگر صادر 
شود.  مشاور رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل در اين رابطه 
مي گويد: »در حال حاضر داشتن برند و نشان يكي از مهم ترين عوامل در 
رونق صادرات به شمار مي رود كه بايد به اين مهم توجه ويژه شود.« بهروز 
خليلي با اشاره به همكاري خوب و مشترك با كشور آذربايجان در خصوص 
صادرات مي افزايد: »در حال حاضر 1۰ محصول اس��تراتژيك كشاورزي 
استان اردبيل در نوبت برندسازي قرار دارند كه در صوت اين اتفاق مهم، 
زمينه تقويت توليد و صادرات اين محصولات فراهم مي شود.« وي ادامه 
مي دهد:»توجه به توسعه صنايع تبديلي و تكميلي و صادرات محصولات با 
ارزش افزوده در كنار بسته بندي و راه اندازي شركت هاي صادرات محور در 

حوزه كشاورزي مي تواند راه را براي رسيدن به اين مهم هموار كند.«

زمين خواران عامل حاشيه نشيني در چابهار  
وضعيت شهرهاي بزرگ استان ها به جايي رسيده كه گويي برخي از 
آنها براي داشتن رتبه نخست حاشيه نشيني با يكديگر رقابت مي كنند. 
از تبريز، مشهد و اروميه گرفته تا بندر عباس، اهواز و كرمان. حالا هم 
چابهار از ساكناني در حاش�يه خود رونمايي كرده كه به گفته  رئيس 
مركز بهداش�ت چابهار »بزرگ ترين و بدترين منطقه حاشيه نشين 
كش�ور« به ش�مار مي آيند. هر چند در حال حاضر مركز بهداش�ت 
چابهار اقدامات خوبي در رابطه با خدمات رساني به حاشيه نشينان 
را آغاز كرده اس�ت  ام�ا در كنار اي�ن فعاليت هاي مثب�ت و خدمات 
بهداشتي نبايد صحبت هاي نماينده ولي فقيه در چابهار را فراموش 
كنيم كه زمين خواري را دليل بروز حاشيه نشيني در چابهار مي داند. 

    
بر اساس آمارهاي موجود۵1 هزار نفر از جمعيت حدوداً 1۰۰ هزار نفري 
شهر چابهار حاشيه نشين هستند كه بيشترين جمعيت حاشيه نشين 
يك شهر در كشور نسبت به جمعيت آن است.  جنگولك، كمب مرادآباد، 
رمين، عثمان آباد، ميرآباد و نوك آباد مناطق حاشيه نشين چابهار هستند 
كه در اين ميان كمب بدتري��ن وضعي��ت را دارد و بزرگ ترين منطقه 

حاشيه نشين كشور محسوب  مي شود. 
   برخورداري حاشيه نشينان از خدمات بهداشتي

زماني كه  رئيس مركز بهداشت چابهار از حاشيه چابهار ديدن مي كند به 
فكر كمك رساني و بالا بردن سطح بهداشت در اين منطقه مي افتد. سپس 
به عنوان اولين ارگان، رسماً فعاليتش را در اين منطقه شروع مي كند.  »براي 
خدمت رساني به مردم محروم  حاشيه نشين، مركز بهداشت چابهار اولين 
ارگاني بود كه با ساخت مركز جامع سلامت روستايي كمب به مردم محروم 
حاشيه شهر خدمت رساني كرد.«  اينها بخشي از حرف هاي دكتر مصطفي 
احمدي مقدم است كه حالا توانسته با استقرار بهداشت در منطقه اي كه تا 
ديروز وضعيت اسفباري را تجربه مي كرد، پاي ديگر مسئولان را نيز به كمب 
باز كند تا بتوانند در اقدامي منسجم به اين معضل خاتمه دهند.  به گفته 
رئيس مركز بهداش��ت چابهار هم اكنون جمعيت 1۵هزارنفري روستاي 
حاشيه نشين كمب خدمات پزشكي، داروخانه، تزريقات و خدمات بهداشتي 
از قبيل بيمارهاي مالاريا، سل، تب كريمه و ساير بيماري هاي واگير از جانب  
اين مركز دريافت  مي كنند.  احمدي مقدم تأكيد مي كند:»1۰ هزار نفر از 
جمعيت حاشيه نشين رمين نيز تحت پوشش مركز جامع خدمات سلامت 
اين منطقه هستند.« وي ادامه مي دهد: »براي رسيدن چابهار به شاخص هاي 
مطلوب بهداشتي و درماني 2۳ هزار مترمربع پروژه بهداشتي  و درماني در 
چهار سال اخير كلنگ زني و افتتاح شد و در دست اجراست.« مركز خدمات 
جامع س��لامت كمب نيز با اعتباري بالغ بر يك ميليارد تومان و زيربناي 
۵۰۰متر در بزرگترين منطقه حاشيه نشين كشور )كمب چابهار( در مدتي 
كوتاه احداث شده است كه حالا به جمعيت1۵هزار نفري ساكنان بزرگترين 

و بدترين منطقه حاشيه نشين كشور خدمات بهداشتي ارائه  مي دهد. 
   زمين خواري و حاشيه نشيني

 اما نكت��ه حائز اهميت در مورد بروز حاشيه نش��يني در چابه��ار را بايد در 
صحبت هاي امام جمعه منطقه جست وجو كرد. جايي كه زمين خواري را 
دليل حاشيه نشيني در چابهار عنوان كرد و گفت:»طي ۳۰ سال اخير، تاكنون 
بارها حاشيه نشينان چابهار ساماندهي شدند، ولي باز در نقطه اي ديگر از شهر 
سر برآوردند.«  حجت الاسلام والمسلمين سيدمحمد موسوي با اشاره به آمار 
بالاي حاشيه نشيني در چابهار ادامه داد: »حاشيه نشيني در چابهار با ساير 
مناطق كشور متفاوت است و بيشتر زمين خواري است. زمين خواران افراد 
فقير و فاقد شناسنامه را اجير مي كنند و از آنان مي خواهند روي زمين هاي 
مورد نظر آنها زندگي كنند.« به گفته نماينده ولي فقيه در چابهار، تاكنون 
چندين بار افراد فاقد شناسنامه و حاشيه نشينان، شناسايي و ساماندهي 
شده اند ولي زمين خواران به كار خود ادامه دادند و از جاي ديگر شهر سر بر 
آوردند.  وي خواستار تحقيق همه جانبه درباره حاشيه نشيني در چابهار شد 
و گفت: »شوراي امنيت و تأمين استان بايد يك گروه تحقيقي قوي، متدين 

و متعهد را براي شناسايي اين زمين خواران به چابهار اعزام كند.«


